
Salouencs i salouenques, 

Com diria aquell.. tengo una honda satisfacción.. de ser avui aquí, 

entre vosaltres. Agraeixo de tot cor a l’alcalde Pere Granados que 

m’hagi convidat... i només desitjo que d’aquí uns minuts no se’n 

penedeixi. Encara que és coneguda l’afició dels polítics a parlar pels 

descosits i somiar en veu alta, especialment si són àvids lectors o si 

els ha tocat la tramuntana de petits... us confesso que en el meu cas, 

dir unes paraules a mode de pregó em resulta un pèl incòmode. I és 

que els pregons sempre m’han semblat un gènere difícil. Si el fas curt 

l’alcalde arronsa el nas i els savis lletraferits del poble queden 

decebuts! Si el fas llarg els veïns que escolten a peu dret esbufeguen, 

la mainada comença a jugar i les tietes a fer anar el vano! Si l’escrius 

amb massa erudició.. adorms a les ovelles i peques de presumit. Si, 

en canvi, ets concís i frugal... pots semblar un home frívol o fins i tot, 

un punt desmenjat. Així doncs procuraré dir-vos algunes paraules 

curtes però sentides, amb bon humor però sensates... Tan sensates, 

almenys, com poden sortir d’algú que viu els temps que ens toquen 

viure! 

Que consti, perquè estem en precampanya electoral, que avui no he 

vingut a Salou a parlar de l’acció del govern durant la legislatura i 

encara menys a reivindicar-la (cosa que seria ben lògica i justificada, 

per altra banda). Si legalment ho pogués fer.. avui els explicaria que 

durant aquests anys es finalitzarà el desdoblament del Corredor 

Mediterrani des de Vandellòs a Tarragona, que orientarem 

definitivament (espero) la solució del tercer fil en els trams 

Castellbisbal-Tarragona-Vandellòs. En conseqüència, els salouencs i 

salouenques tindreu l’oportunitat de decidir què voleu fer amb les 

antigues vies que us passen pel mig del poble i que tantes molèsties 



us han ocasionat. Un consell: si us decidiu per un tramvia, per 

connectar-vos a la resta del Camp de Tarragona, demaneu-nos-ho fer 

tot de cop... Sinó mireu què passa a Barcelona amb la Diagonal i el 

Tramvia... Ara que l’han feta tota nova tenen l’ocurrència de tornar 

aixecar la Diagonal després de tres anys d’obres. 

Si us pogués parlar de l’acció de govern també us explicaria que, amb 

diàleg i consens... hem pres les decisions oportunes per fer possible 

el gran salt de BCN World com a referent turístic i d’oci planetari amb 

iniciatives com el Ferrari Land o l’arribada del Circ du Soleil. Fins i tot 

us explicaria que aviat no haureu de patir quan hi hagi aiguats! Tenim 

orientada la solució per canalitzar el barranc de Barenys! 

No tot han estat coses bones, ho sabem... I en els anys que vindran 

la N-340 i la AP-7 requeriran d’una solució definitiva a la sinistralitat 

provocada pels camions. 

El cert és que Salou, avui, és una ciutat viva i dinàmica, on val la 

pena viure i on cada any milers de persones decideixen venir a 

recarregar energia! I és que encara molts no ho saben... més enllà de 

la gran Barcelona hi ha unes quantes ciutats espavilades que han 

sabut posicionar-se al mapa i demostrar, estimats salouenca que  

més enllà de la gran ciutat hi ha vida i, contrapronòstic, aquesta vida 

és intel·ligent i bona!  

Salou no només està en el mapa, com alguns adolescents britànics 

poden pensar, pel Saloufest... De fet, té una llarga i gloriosa història 

a les esquenes. Salou, fundada per grecs,  s’anomenaria primerament 

“Salanrio”, que vol dir “Ciutat Sanejada”, i ja sota domini romà, 

prendria el nom de “Salauris”. Presa, més endavant, pels sarraïns, 

Salou, com molts dels pobles costaners va patir molt sovint atacs de 

pirates i corsaris.  



Com veiem, la història de Salou ve de lluny, però sens dubte el 

moment en què Salou entra de ple dret a la gran història de 

Catalunya és quan, assabentat de les magnífiques condicions del 

vostre port natural, Jaume I hi concentra l’estol que partiria el 1229 

rumb a Mallorca. Salou es guanya un lloc privilegiat en el mapa.  

Quan el port entra en decadència, ja entrats al segle XIX, Salou, que 

comptava amb poc més de vint cases al seu nucli urbà i vint masos 

escampats, va començar a ser freqüentat per literats i lliurepensadors 

modernistes que hi venien a fruir en grup, més o menys 

dissolutament, de les seves belleses naturals. Ja als anys vint es 

comencen a edificar els xalets modernistes del passeig de Jaume I, i 

per aquell temps, neix el negoci hoteler amb la inauguració de l’hotel 

Planas (avui ja en són 50!) i l’arquitecte Domènech Sugrañes i Gras 

va projectar, el 1925, l’edifici Sol i Mar, possiblement el primer bloc 

d’apartaments d’estiu a Catalunya, actualment protegit com a Bé 

d’Interès Local, tant per la rellevància històrica com arquitectònica. 

D’aquesta manera, neix la història d’amor i èxit de Salou amb el 

turisme. 

Per si això fos poc, com bé deveu saber, el president Mas ha convocat 

les eleccions pel proper 27 S. L’escenari triat per escenificar-ho va ser 

el Palau de la Generalitat. Error! Fent cas de la història... segur que a 

cap de vosaltres us hauria sorprès que l’escenari fos, per exemple, la 

plaça de la segregació de Salou (recentment remodelada), símbol de 

la independència reeixida!.  

I és que ara que corren temps d’independència, cal recordar que a 

Salou ens avantatgeu en aquest aspecte; i no pas per poc! el  dia 30 

d’octubre de 1989 fou la data celebrada i avui assenyalada al 

calendari salouenc. La data en que s’oficialitzava aquell anhel veïnal. 

Això sí, no sense pocs esforços! M’explicaven que fins i tot l’abat de 



Montserrat es va veure involucrat en aquell procés... tot, quan un 

grup de veïns i veïnes, decidits, van anar a buscar-lo exigint 

audiència; el motiu de la visita era de vital importància: “o ens rep 

l’abat, o hi ha tot un poble sencer disposat a fer-se protestant! Si 

l’abat no intervé, Salou es farà protestant...!”, exclamava aquell grup 

de salouencs i salouenques... així doncs, si Espanya no ens deixa 

votar, haurem d’exigir la intervenció del Papa Francesc amb 

l’amenaça que Catalunya es farà protestant! Com ens hem de veure! 

Els documents històrics expliquen que aquell 30 d’octubre de 1989, 

un cop assolida oficialment la segregació, Salou va encetar tres dies 

de festa grossa per celebrar aquesta fita. Ja no podem fer la 

declaració institucional des de la plaça de la segregació, però estareu 

d’acord amb mi en què hauríem de valorar seriosament que els 

festejos després de les eleccions, siguin pensats i organitzats des de 

Salou... si per celebrar la segregació del municipi la festa va durar 

tres dies, i tenint en compte que a menys de 30 km compteu amb ni 

més ni menys que cinc denominacions d’origen dels millors vins del 

món, estic segur que si algun dia a Catalunya tenim alguna cosa a 

celebrar de veritat... Caldrà venir a Salou.! 

Al Costumari Català, en Joan Amades, afirma que la tradició mana 

que Sant Esteve era fill de Salou i que aquí va sofrir el martiri en què 

fou mort a cops de pedra, per això, “als veïns de Salou els diuen 

“matasans” i apedregadors”. Caldria assegurar-se que les fonts de 

Joan Amades no fossin veïns de Vila- Seca! 

Més enllà d’anècdotes, el temps ha demostrat que aquell grup de 

persones que volia plantar la bandera de Salou al mapa de Catalunya 

i del món, sabien molt bé el que es feien. I és que avui és indiscutible 

que l’evolució del municipi de Salou des d’aquells finals dels 80 fins 

avui, representa una història d’èxit en aquest nostre litoral català.  



Un gran port, platges de qualitat, hotels i habitatges turístics a dojo, 

un gran jardí botànic, un camí de Ronda per on resseguir la costa 

(avui afortunadament sense pirates) o esdeveniments esportius de 

primer ordre com el Rally Costa Daurada... 

Deia el refrany que “A Salou hi van els de Reus, quan volen rentar-se 

els peus”, però si la cosa segueix així el podreu canviar per “Als de 

Reus, que els de Tarragona els rentin els peus!!!” o “Si de Reus a 

Salou vols anar, amb el peus nets hi hauràs d’entrar”... 

Més enllà de rivalitats veïnals l’èxit de Salou i també del Camp de 

Tarragona, com us deia al principi, rau en que ha esdevingut un bon 

destí turístic i acollidor. Tot i l’impuls que Salou ha experimentat a 

través de projectes “macro”, la població no ha deixat els detalls de 

ser una vila del litoral català. Tenint cura d’aquest aspecte, heu 

aconseguit fer conviure grans projectes inversors i empresarials, amb 

projectes individuals i familiars. A dia d’avui, milers de persones 

d’arreu del món, han escollit Salou per donar forma als seus 

projectes vitals, professionals, empresarials i personals. Persones que 

l’han triat com a casa. 

Jo, com a figuerenc, passejant pel Cap Salou hi trobo, com ja va dir 

l’escriptor Joan Puig i Ferreter l’any 1928, “un trosset de costa brava” 

i a la cala dels Pilons hi gaudeixo de postes de sol que res tenen a 

envejar a les del Cap de Creus.  

Per si això fos poc, ara que, per imposició, soc mig barceloní, 

Figueres, Barcelona i Salou tenen en comú una font lluminosa de 

l’enginyer Carles Buïgas.  

En fi... que podríem passar-nos dies i dies fent l’elogi de Salou i tan 

cert com que no us diria cap mentida ho és que no us diria res que no 

sabéssiu. Així doncs, amics i amigues, sr. Alcalde, que sapigueu que 

des d’avui teniu un nou ambaixador de Salou que explicarà al món 

que aquest és un lloc on es compleixen els somnis grans de 

https://ca.wikiquote.org/wiki/reus


conquestes i independències i també els somnis modestos i petits de 

vides senzilles i felices! Que l’alegria de viure, la llibertat i la 

fraternitat us acompanyin aquests dies i la resta de l’any! Bona festa, 

bones vacances, visca Salou i visca l’estiu! 


